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Burgervader
Alsoudersenschool tekort-
schieten inhetbijbrengenvan
elementair fatsoenaanonze
kinderen,danheb ikergeen
probleemmeedatde ‘burger-
vader’ de leemte trachtop tevul-
len.Als sociaal-democraatweet
DaniëlTermontheel goeddat
eeneffectieveaanpakvansoci-
aleachteruitstellingenongelijk-
heidgrondvoorwaardenzijn
vooreenharmonieuzesamenle-
ving–enhijdoet terzakeook
watgedaanmoetworden.Maar
hijweet evenzeerdat elementair
fatsoen,bij jongenoud,ook
broodnodig isomonzemaat-
schappij leefbaar tehouden.
Onverschilligheidzoudodelijk
zijn.

Jean Charles Van
Eeckhaute, Brussel

Brief aan
Siegfried Bracke
Beste, ikwaardeeroprechthet
feit datudeLucerna-scholen
(Gülen-beweging)positiefbena-
dert.Waar ikechterveelminder
zekervanbendanu, isofhet
succesvandie scholenopartikel
5.6.2vanhunschoolreglement
teruggaat.Wantzie, soortgelijk
artikel zalu inevensuccesvolle
Gülenscholen inhetbuitenland
vaakniet terugvinden.Watwél
eenconstante is, isdeenorme
inzet vanhun leerkrachtenen
directies, en–enormbelangrijk
–deuitstekendesamenwerking
tussenoudersenschool, tot in
dehuiskamers toe.Overigens is
mijnadviesommeerzorgaan
dedag te leggenbijhet interpre-
terenvanresultatenvanPISA-
proeven. Ik stahiermeeniet
alleen.Maardatneemikuniet
kwalijk,wanthet lijktwel een
constante.Tenzij ikbijhet rijtje
thuishoorvanmensen“dieop
wetenschappelijkebasisachter-
stellingorganiseren”. (Isdit laat-
steniet eenbeetjepopulistisch,
Siegfried?)

Johan Leman, professor
emeritus KU Leuven

Klimaatpanel
‘Klimaatramptochnogniet
voormorgen’koptDeMorgen
boveneenartikeloverRichard
Tol (DM 10/4).DieNederlandse
klimaatwetenschappervindt
het laatste IPCC-rapport “tealar-
mistisch”enstaptedaaromuit
hetVN-klimaatpanel.Tolbracht
alop8april eenander relaasop
deNederlandse radio.Hij
betreurtdeberichtgeving, trekt

naareigenzeggendeweten-
schappelijkekwaliteit vanhet
klimaatrapportniet in twijfel en
heeft enkel eenprobleemmetde
toonvanbepaaldepassages in
de “samenvattingvoorbeleids-
makers”.Aandekansopkli-
maatrampen isermetdehele
discussiedusniets veranderd.

Maarhoezithetdanmetdie
toonvandesamenvatting?De
samenvattingblinktuit innuan-
ce.Ze is lijnper lijnnagelezen
doorexpertsvanoverheden.De
wetenschappershebbeneen
vetorechtbijwijzigingenomzo
dewetenschappelijke integriteit
tewaarborgen.

Tolblijktde samenvatting
zélfniet al tegoed tehebben
gelezen.Zokomthet feit dat
warmerewintersminder slacht-
offerskunnenmakenwelaan
bod,hoeweldeNederlanderhet
tegendeelbeweert.Mogelijk
heeftdemantocheenandere
agenda.Hij is gelieerdaande
websiteGWPF,vaneenvande
bekendsteEngelseklimaatscep-
tici: LordLawson.De financie-
ringvanhetGWPFis,net zoals
dievanveelklimaatsceptici,
geheim.Maarhet is intussenal
zwartopwitbewezendatde
olie-industriemiljoenenpompt
inberichtgevingdiehetVN-kli-
maatpanel indiskredietmoet
brengen. Isdeplotsediscussie
overhet ‘alarmisme’ vanhet
IPCC toeval?Of ishet eenzoveel-
stepogingomdepubliekeopi-
nie zand indeogen te strooien
overdeoverweldigendeconsen-
sus indeklimaatwetenschap?

Uithetderdedeel vanhet
IPCC-rapport, dat zondagver-
schijnt, zalblijkendatdekli-
maatwetenschappershelemaal
niet aanapocalyptiekdoen.Het
rapport stelt datdeergstegevol-
genvandeklimaatopwarming
nogzijn tevoorkomen.Het
terugdringenvandevervuiling
doorbroeikasgassen is econo-
mischen technischhaalbaar.
Het levert zelfsheelwatvoorde-
lenop.Denkaanbijkomende
jobs, eenbetere luchtkwaliteit
eneenveiligeenergievoorzie-
ning.Maardatbetekentweldat
olie, gasensteenkoolreserves
grotendeelsonderdegrond
moetenblijven.Het isdíebood-
schap,die zoweldeExxonsals
Poetinsvandezewereld inhun
portefeuille treft, die ervoor
zorgtdatdeaanvallenophet
VN-klimaatpanelnog langzul-
lenaanhouden.

Mathias Bienstman,
Voorzitter Klimaatcoalitie,
beleidsmedewerker
klimaat, energie en
mobiliteit, Bond Beter
Leefmilieu Vlaanderen

Edwig Van Hooydonck
Waar is de wielertoerist gebleven?

De begeerte van de amateurwielrenner
is groter dan het gezond verstand: ziedaar demens

e hebben ze zien rijden,
de diehards van de fiets,
in de Ronde van
Vlaanderen. Zewaren
met zestienduizend en
danwaren de inschrij-

vingen nog beperkt, anderswaren er dubbel
zoveel amateurs geweest. Het overgrote deel
daarvan rijdt op peperdure carbonfietsen,
met hightechuitrusting, hartslagmeter, gelle-
tjes en gaspompje in de rugzak, alles pico
bello in orde. Schitterend zicht toch?Maar
kan het zowel verder, kun je een evolutie
afremmen of terugdraaien?

Bij de start van de klassiekers kijken de
wielertoeristen (zijn het wel ‘toeristen’?) zich
de ogen uit op het professionelemateriaal
van de renners. Hun fietsen zijnware juweel-
tjes, amper nog te vergelijkenmet hetmate-
riaal waarmeewij, slechts twintig jaar gele-
den, reden. De ingenieurs van de
fietsfabrikantenwerken koortsachtig om
nieuwe technische snufjes te bedenken en uit
te testen. Als alles goed bevonden is, pakken
de Cancellara’s en de Boonens daarmee uit.
De amateur kijkt ernaar, het water in de
mond. Kan zijn budget dit aan? De drang, ik
zou zelfs zeggen de begeerte, is wellicht gro-
ter dan het gezond verstand. De fietsbedrij-
ven verkopen, de handelaars verkopen, de
commercie floreert.

Wie het toch een beetje onder controle

heeft, begint een zoektocht op het internet en
komt al vlug bij Kapaza uit. De prijzen op de
tweedehandsmarkt swingen de pan uit.
Maar is deze evolutie te stoppen?We denken
van niet. Zoals we ook niet denken dat het
voortdurend verbeteren van hetmateriaal bij
de profs te stuiten is. Dit is desmensen. Altijd
sneller, beter, blitser!

Dérailleur
Ik heb een tijdje geleden het verhaal

gehoord van het versnellingsapparaat, de
dérailleur. Begin jaren dertig werd de dérail-

leur voor het eerst toegepast op de koersfiets.
In vele wedstrijdenwerd ermee gereden, de
wielerbondwist niet wat eraan te doen. Dus:
toegelaten.

Maar de bejaarde organisator/stichter van
de Tour de France, Henri Desgrange, wilde er
niet vanweten. Sommigen hielden voor dat
dankzij het versnellingsapparaat iedereen
even snel een berg op zou kunnen rijden.
Desgrange vocht echter tegen de bierkaai. In
1937 liet hij de versnellingen toe en niemand
heeft er ooit nog een probleem van
gemaakt…

Kasseien
Hoemen het draait of keert, de amateurfiet-
ser die de altijd voortrazende hightech niet
kan volgen, zal zich daarbijmoeten neerleg-
gen. De liefhebber-consuminderaar die niet
wil volgen en een fiets twintig in plaats van
twee seizoenen trouw blijft, zal vechten zoals
Desgrange – tenminste, zolang het
Vlaanderen voor dewind blijft gaan.

Dewielerfabrikant zal altijd verder zoeken
naar sneller, lichter, beter. Zelfs als dat
gevaar zou opleveren voor de renner, wat
wel nog bewezenmoet worden. In een koers
gaat het om ter snelst, dat is en blijft de
essentie.

Zondag zullen er bij de start van Parijs-
Roubaixmisschienweer nieuwe snufjes het
daglicht zien en kijken de fans, die straks op
hun beurt over de kasseien rijden, opnieuw
hun ogen uit. Maandag gaan ze er gegaran-
deerd naar op zoek, bij de fietshandelaar of
wellicht opGoogle. Zo zal het altijd blijven
verder draaien, ookmet de amateursport.

W
Edwig Van Hooydonck is gewezen
profrenner en tweevoudig winnaar
van de Ronde van Vlaanderen.

De fietsen van amateurs
zijn ware juweeltjes,
amper nog te vergelijken
met het materiaal waarmee
wij twintig jaar geleden reden

lDeKoppenberg tijdens de Ronde vanVlaanderen voorwielertoeristen: hoogmis van duurmateriaal en hightech. © PHOTONEWS

aanvoelennietmeer is, kanmenermaarhet
best,metdenodigemedischehulp, eeneinde
aanmaken.Kinderenenrelaties zijnzakenwaar
meneigenlijk eenrechtopheeft endieonsdank-
zij denodigeexpertisenaaronzewensen
bezorgdkunnenworden.Hetmenselijke
lichaamis slechtseenbiologischorganisme, ein-
deloosmanipuleerbaarenverbeterbaar, een
goudmijnookvoor recycleerbareonderdelen.De
matewaarindegeneeskunde indienstkomt te
staanvan enhancement, opdrijvingvanallerlei
‘capaciteiten’, stijgt exponentieel.
Het isonwaarschijnlijkdathetbredepubliek

echtbeseft inwatvoor revolutiewezijn terecht-
gekomen.Dezuchtnaar levenskwaliteit en
beheersingvanhet levenscheptechterdemaat-
schappelijkecontextwaarindie revolutieprak-
tischzonderverzetdoorgangvindt.
Kritischegeluiden tenaanzienvande laatmo-

derneontwikkelingenzijnmarginaal.Demeeste
intellectuelenstaan, zoalsgewoonlijk, aan ‘de
goedekant’, ditmaaldekantvandevluchtvoor-
uit.Datmagverwonderingwekken, aangezien
vandaag tochheelwataandachtuitgaatnaar
(bio-)ethieken techniek.

Prominente techniekfilosofenpleitennuechter
vooral vooreen– inhuneigenwoorden– ‘ethi-
schebegeleiding’ vande techniek.Maardie
‘begeleiding’ komtvooralneeropeen ‘accommo-
datie’ aanontwikkelingendie tochniet te stop-
penzoudenzijn.Deethiekwaarvansprake is, is
juist zoalsdegangbarebio-ethiek, eenabstracte
ethiekuitgaandevancontextlozeprincipesvan-
waaruitmenzowatalleskangoedpraten.
Volgensprominentebio-ethici isbijvoorbeeld

–het ismaaréénvoorbeeld–het ‘taboe’ ophet
dodemenselijke lichaamcompleetuitde tijd.
Hetdode lichaamiseigenlijk slechtsbiologische
restof grondstof, niet ietsdat ritueleeerbiedver-
dient.Hetbesef vande ‘heiligheid’ vanhetmen-
selijke lichaam,zelfs vanhetdode lichaam,was
nochtans totnu toe inalle culturen–uitzonde-
ringenals inhetnazismedaargelaten–eenvan
degrondslagenvaneenmenselijkebeschaving.
Zijnwedan tochNietzsches ‘laatstemensen’ aan
hetworden?

‘De Grote Vragen’ is een achtdelige reeks
naar aanleiding van de maand van de
filosofie. Maandag Jean Paul Van
Bendegem: ‘Wie of wat is de mens?’
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Grote Vragen
Wat is de grote vraag van deze tijd? Filosofen uit België
en Nederland denken en delen wat hen wakker houdt.
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emoderne,wetenschappelijk-
technische, industriële enecono-
mischevooruitgangproduceert
opplanetaire schaalneveneffec-
tendiealtijdmaarminder teont-
kennenvallen.Dat leidt totonge-

rustheid, ookalbeperktdieongerustheidzich
doorgaans totdevraagofwij –vooraldewij van
‘hetNoorden’ –onzewelvaart inde toekomstwel
in standkunnenhouden.
Daarentegenbestaat ernauwelijksaandacht

voorde ‘ideologische’ (r)evolutiediepasdealler-
laatstedecenniaecht zichtbaargeworden is.Het
gaatomdrastischeveranderingen inonze
maniervandenkenoverdemens,over relaties,
over levenendood.Dezementaliteitsverande-
ringdruktmensomsuit alshet zegevierenvan
de laatsteutopie,hetneoliberaledenken,waarin
alles indienst staat vanhet strevenvanhet
modernesubjectnaareenofanderevormvan
winst ensucces.
Wemoetenechterdurvendevollemaat te

nemenvandiementaliteitsverandering.Hetgaat
omnietsminderdandedoorNietzschevoor-
speldeontwaardingvanalle (traditionele)waar-
den.Ditbetekentnatuurlijknietdatdemenshet
nuzonderwaardenkanofmoet stellen.Weldat
dewaarden ‘vloeibaar’ gewordenzijn; zezijn stie-
kemvanaardveranderd, zehebbenhun ‘tran-
scendentie’ verlorenenzijnnucompleetonder-
geschiktaandewil.
Alleswatals ‘heilig’ beschouwdwerd,datwil
zeggenalshors commerce,wordt inprincipe
koopbaarenverkoopbaar.Alleswatvoorheen
gezienwerdals eenwaardeopzich, alsonaan-
tastbaar,wordtmiddel, objectookvan techni-
schemanipulatie.Hetkomt indienst te staanvan
het individueleverlangennaareen ‘kwaliteitsvol’
leven–eenverlangensterkbeïnvloeddoormarkt
enreclame.
Datgeldtnuniet enkelmeervoornatuurlijkeof
geproduceerdegoederenendiensten,maarook
voordemenszelf enalleswat ‘desmensen’ is.
Het eigen lichaam,het eigen leven,de relatiesdie
menheeft, zelfsdedoodwordenonderdeel van
deprojectenvanhet individudataan self-
managementdoet.Dit vormtde terminale, laat-
moderneuitbreidingvandemodernebeheer-
singswil.
Dezeevolutievandegeesten–zichtbaar

vooral in ‘gidslanden’ zoalsNederlandenBelgië –
isopmerkelijk.Zondernoemenswaardigprotest
wordtdenieuwementaliteit indewettenzelf van
het landverankerd.Zakendienauwelijksenkele
decenniageledengewoonondenkbaarwaren,
zijnnualgemeengeaccepteerd.Het enigewaar
hetnogomlijkt tegaan inhet leven isdeeigen
levenskwaliteit.Alsdieernaarhet subjectieve

D

Herman De Dijn is emeritus hoogle-
raar van het Hoger Instituut voor
de Wijsbegeerte van de KU Leuven.
Hij is auteur van Spinoza. De door-
nen en de roos en van Vloeibare
waarden. Politiek, zorg en onderwijs in de laat-
moderne tijd.

De waarden zijn ‘vloeibaar’
geworden; ze zijn stiekem
van aard veranderd, ze
hebben hun ‘transcendentie’
verloren en zijn nu compleet
ondergeschikt aan de wil

Herman De Dijn
Zijn wij de laatste
mensen?
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Wouter Duyck
De aantijging van Bracke
vraagt om antwoord

Laten we een onderscheid maken
tussen thuistaal, spreektaal en instructietaal

iegfriedBrackeverzettezich ineen
opiniestuk indezekrant tegenhet
Gentseplanomandere talendanhet
Nederlands toe te latenopde
Vlaamsespeelplaats (DM 11/4).Hij
voegteraantoedat “Vlaanderen

grossiert ingeleerdendie feitelijkopwetenschap-
pelijkebasisachterstellingorganiseren”.Dieaan-
tijgingvraagtomeencorrectie.Wetenschappelijk
onderzoek toontaandatonderwijs indemoeder-
taalweldegelijkpositieveeffectenkanhebben.
Het isbelangrijkeersteenonderscheid te

makentussende thuistaal,despreektaalop
school (de leerlingen), ende instructietaal (de
leerkracht).HetGentseplangaatenkeloverde
spreektaal, terwijlBracke inzijnargumentatie
dezedriedoorelkaarhaalt.
Watbetreftde thuistaalheeftBrackeeenpunt.

Kinderenmeteenmigratieachtergronddie thuis
Nederlandsspreken,doenhet inderdaadveel
beteropschool (bijnaeenvol schooljaarvoor-
sprong!)dandezelfdegroepdie thuisgeen
Nederlandsspreekt. InGentbetekentditdatmeer
daneenderdevande leerlingendeschoolloop-
baanmeteenaanzienlijkeachterstandaanvat.
Oudersdragenhiereengrote, en teweinigbena-
drukte, verantwoordelijkheid.
Deoverheidkanenmoetdezekinderen in

beschermingnemendoorzeverplichtenvoltijds
Nederlandstaligkleuteronderwijsopte leggen.De
leeftijdwaaropmeneentaalverwerft, is inonder-
zoeksteedsdebestevoorspellervanhetniveau
datmenuiteindelijkbereikt.Hopelijkmaakteen
volgenderegeringeindelijkwerkvaneenvervroe-
gingvande leerplicht.

Frustratie
Hetdebat inGentgaathierechternietover,maar
overdespreektaalopdespeelplaats.Onderzoek
heefthiernietveelover tevertellen.Dit is immers
nietdeplekwaar taalachterstandontstaat,of
geremedieerdwordt.Dehevigereactiesoverstij-

gen ingrotematehetcognitievebelangvanzo’n
maatregel.Zezijneerdereenuitingvanfrustratie
omtrenteenfalend integratiebeleiddatopde
schoolgeprojecteerdwordt.
Demaatschappelijkeveeltaligheid iseenfeit.

Hetverkramptnajagenvaneeneentaligeschool is
eenontkenningvandierealiteit.Deschoolals illu-
sievandeperfectesamenlevingdieeentaligmoet
zijn,kinderenwordenernietbetervan.Opde
GentsespeelplaatsenmagbestwatTurksklinken.
Kinderendiezichbetervoelenopschool, leren
ookbeter. InNewYorkkijktmennietopvaneen
woordjeSpaans,opschool, indesubway,opres-
taurant.Veertig jaargeledenalvolgden
Mexicaanse immigranten inCaliforniëSpaans
onderwijs.
Datbrengtonsbijde instructietaal.Hier iswél

veelwetenschappelijkonderzoekover.Doen
anderstaligenhetbeteropschoolalsze indemoe-
dertaal leskrijgen?Brackenoemtditeenwaange-
dachte.RobertSlavin, eenniet-Vlaamsegeleerde,
verzamelde in2005 inhet toptijdschriftReviewof
EducationalResearchalleonderzoeksgegeventer
zake.Zeventiengepubliceerdestudiesvoldeden
aandestrengstekwaliteitscriteria (controleklas-
sen,enzovoort).Twaalf toondenpositieveeffecten
vanmoedertaalonderwijs, vijf vondengeeneffect.
Dus ja,onderwijs inhetTurkskanzelfshet

bereikteniveauvanNederlandsverhogen,ookal
lijktdat tegenintuïtief.Hetvoordeelomonderwijs
tevolgen ineentaaldiemenbeterbeheerst,over-
stijgthetverliesaanNederlandstalige input inde
klas.Hetvoordeel isniet immensgroot,maarwel
indegoederichting.Ookvoor tegendraadse
bevindingenheeftdewetenschaphaarrechten.
Laatonssluimerendemaatschappelijke

onvredeovergebrekkige integratieaanpakken,en
nietprojecterenopdespeelplaats.Onderwijs
moetvooraldekansenvoordecognitieveontwik-
kelingvanmigrantenoptimaliseren.Ditzalop
lange termijnhunintegratieveelmeer tengoede
komendantaalpolitieopschool.

S
Wouter Duyck is professor
cognitieve psychologie
aan de Universiteit Gent.

Embryo’s :
magische balletjes
Donderdagvond inhetEuropeesParlementeen
hoorzittingplaatsoverhetburgerinitiatiefOneof
Us (DM 11/4).De indienersbepleiteneenverbod
opde financieringvanembryo-onderzoekmet
Europeesgeld. Zeberoepenzichopeenuit-
spraakdoorhetEuropeesHofvanJustitie, datde
patenteringvanembryonaal stamcelonderzoek
verbiedtomdathet zou ingaan tegendemense-
lijkewaardigheid.HetdiscoursvanOneofUs is
nietnieuw:eenmenselijk embryo is eenmense-
lijkwezen,netalsuen ik, enaangezienwegeen
mensenopofferenvoorhetalgemeenwelzijn, is
embryo-onderzoek immoreel.Duidelijk, toch?
Eenembryoheeftmenselijkdnaenhet leeft,

wezullendusnietontkennendatwehiermet
menselijk leven temakenhebben.Maardeze
embryo’s zijngeenminiatuurmensjes,welballe-
tjes cellendiekleinerzijndanhetpuntaanhet
eindevandezezinendienietkunnendenken,
voelenofwatdanook.Datneemtnietwegdater
iets ‘magisch’ is aaneenembryo,namelijkdatdie
kanuitgroeien tot eenmens.Dit impliceert ech-
ternietdatwehetmoetenbehandelenalsofhet
al eenmens is, enkeldatweerzorgzaammee
moetenomspringen.
Dat is juist eenargumentomembryo’swél te

gebruikenvooronderzoek.Demagischekracht
vanembryonalecellenkan totdoorbraken inde
geneeskunde leidenenstaatons toeomonder-
zoek teverrichtenopcelculturen ineenschaaltje

inhet lab inplaatsvan involgroeidemensen.
Waarommoetdit onderzoekdoorEuropagefi-
nancierdworden?Eerst envooralomdatde
beloftevanstamcelonderzoekvoordegenees-
kundevanmorgenenormis.Zelfs zeerpermis-
sieve landenzoalsBelgiëgevengeencarteblan-
cheaanonderzoekersomembryo’s tegebruiken.
Elkeaanvraagwordtonderzochtenbeoordeeld
doordeFederaleCommissievoorOnderzoekop
Embryo’s invitro.
Ten tweede isdeze financieringnetbelangrijk

omdathetonderzoekethischgevoelig ligt.Door
publieke fondsenbeschikbaar te stellen, kunnen
universiteiteneenvoortrekkersrol spelen in
plaatsvanprivéondernemingen.HetEuropees
Hofheeftniet geoordeelddat embryonaal stam-
celonderzoekonethisch is,wéldatdecommerci-
ële exploitatie ervanproblematisch is.Deenige
manieromhetonderzoekgaande tehoudenzon-
derdiecommerciële factor isdooroverheidsfi-
nanciering.Het isniet enkelwenselijkdatdeEU
embryo-onderzoekblijft ondersteunen,het is
ookdemoreleplichtvandeUnie,nietondanks
hetverbodopdepatenteringvanembryonaal
stamcelonderzoek–zoalsOneofUspoogt te
argumenteren–maarnetvanwegedatverbod.

Heidi Mertes en Guido Pennings
(Bioethics Institute Ghent, lid Federale
Commissie voor Onderzoek op Embryo’s
in vitro), André Van Steirteghem
(professor-emeritus VUB en voorzitter
van deze Commissie). Deze opinie
vertolkt hun persoonlijk standpunt.

Brief van de dag
Reageren?
lezers@demorgen.be

Ja, onderwijs in
het Turks kan zelfs
het bereikte niveau
van Nederlands verhogen


